
Vážení spoluobčané, přátelé,
chtěl bych Vám všem poděkovat za spo-

lupráci v letošním roce, za péči o okolí své-
ho domu, za pomoc při údržbě obce a za 
možnost se spolu setkávat. Je toho hodně, 
co se v naší obci podařilo, i když při realizaci 
to mnohdy komplikovalo život. Díky Krá-
lovéhradeckému kraji máme novou silnici 
do Nového Města nad Metují s vysázenou 
alejí nových jabloní, třešní a švestek, kte-
rou nám mnozí z okolí závidí. Máme nové 
septiky s biofiltry u školy a tělocvičny. Ob-
chod je těsně před dokončením a myslím, 
že to bude příjemné místo pro nakupo-
vání, ale i pro další služby, jako pedikúra 
a kadeřnictví. Zbývá dokončit rybník, kde 
jde rekonstrukce pomaleji, než bychom si 
přáli. Zpozdil se nám také začátek rekon-

strukce chodníků a zastávek, které navazují 
na rekonstruovanou silnici II/308, ale jsou 
v životě okolnosti, které nelze předvídat. 
Doženeme to v prvním pololetí. Příští rok 
bychom chtěli také realizovat nové vytápě-
ní ve školce, radarovou skříň na křižovatce 
se silnicí II/308 a nová stavidla do rybníka 
a požární nádrže, které nebyly součástí pro-
jektu rekonstrukce, a další drobnější realiza-
ce a opravy. Bude také dokončen projekt na 
přístavbu sociálního zařízení v tělocvičně 
a je také projekt na rekonstrukci chodníků 
od železnice až za školu.

Přeji všem v této nelehké době hodně zdra-
ví, optimismu a krásné prožití vánočních 
svátků, pohodu a klid a do nového roku vše 
nejlepší.

Ing. Martin Machů, starosta obce

www.cerncice.eu

Úřední 
hodiny
Obecní úřad 
Černčice

pondělí  9.00 – 11.00 
 15.00 – 17.00

středa  16.00 – 18.00

Kontakty

starosta Ing. Martin Machů, 
tel.: 730 893 671
místostarosta Tomáš Katzer, 
tel.: 730 893 672
e-mail obec@cerncice.eu
web www.cerncice.eu
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Obec Černčice

Je to obrovská šance 
pro mnoho lidí v dluho‑
vých pastech. Lidé, kte‑
rým se podařilo spadnout 
do exekucí kvůli dlu‑
hům u státních institucí, 
mají jedinečnou šanci se 
z toho vymanit od 28. říj‑
na do 28. ledna 2022 
a znovu začít normální 
život. Pokud v této lhůtě 
dlužník zaplatí celou jis-
tinu dluhu, tedy původ-
ní dluh a 908 korun exe-
kutorovi za zastavení 
exekuce, čeká ho nový 
životní restart. Úroky, 
penále a další příslušen‑
ství stát odpouští, exeku‑
ce se zastaví. Týkat se to 
bude těch, co mají dluh 
u veřejnoprávních institu‑
cí, třeba u zdravotních po‑
jišťoven, nemocnic, u do‑
pravního podniku nebo 
třeba za nájem u obce. 
Přidávají se k tomu ale 
i soukromé společnosti, 
například Home Credit. 
Milostivé léto by tak reál‑

ně mohlo pomoci až čtvrt 
milionu dlužníků. S ohle‑
dem na více než čtyři mi‑
liony exekucí a bezmála 
750 tisíc lidí v exekuci je 
toto reálná šance, jak se 
s částí nahromaděných 
exekucí vypořádat. A sou‑
časně ctít princip, že dluh 
se musí uhradit.

Vás, kteří čtete tyto řád‑
ky, chci poprosit. Pokud 

znáte ve svém okolí ko‑
hokoli, koho by se tato 
podaná ruka státu mohla 
týkat a pomoci mu, řekně‑
te mu o tom. Nasměrujte 
ho do některé pomáhající 
instituce, jako jsou cha‑
rity, občanské poradny, 
Člověk v tísni apod. Rych‑
lou pomoc Vám poskytne 
např. Help linka Člověka 
v tísni 770 600 800, přesný 

postup najdete i v apli‑
kaci www.nedluzimstatu.
cz/milostive ‑leto/. Pokud 
tuto šanci nevyužijí, nepů‑
jde se jí zpětně domáhat. 
A první aktivita musí 
být na straně dlužníka! 
Milostivé léto se nebude 
v blízké budoucnosti opa‑
kovat.

Ing. Martin Machů,
starosta obce

„Milostivé léto“ může pomoci
dlužníkům z dluhových pastí

Obec získala od kraje dotaci na rekonstrukci 
chodníků a autobusových zastávek

Dobrou zprávou pro naši obec je, že Královéhradecký 
kraj schválil naši žádost o dotaci na Zřízení autobuso‑
vých zastávek, rozšíření a opravu chodníků, parkova‑
cích stání, zřízení kontejnerových stání a veřejného 
osvětlení. Dotace je ve výši 800 tis. Kč. Projekt navazuje 
na rekonstrukci silnice II/308, která je již hotová.

Soutěž na Zřízení autobusových zastávek, rozšíření 
a opravu chodníků, parkovacích stání, zřízení kontejne‑
rových stání a veřejného osvětlení vyhrála společnost 
MATEX HK s.r.o. Jako vítěz výběrového řízení byla schvá‑
lena na zastupitelstvu obce 29. 9. 2021 a následně s ní 
byla podepsána smlouva o dílo. S realizací měli začít 
první týden v listopadu, kdy dokončovali tři velké za‑

kázky a měli přesunout kapacity do Černčic. Bohužel se 
v druhé polovině října stala smutná událost, kdy jediný 
majitel a jednatel společnosti zemřel. Od té doby je spo‑
lečnost zcela ochromena a není nikdo, kdo by mohl za ni 
jednat. O tom, jak to bude se společností dál, rozhodne 
pravděpodobně soud. Pokud však tato společnost nebu‑
de schopna dostát svým závazkům, bude smlouva vypo‑
vězena a vypsáno nové VŘ. V každém případě ale dojde 
ke zpoždění při realizaci. Prioritou bude co nejrychlejší 
vybudování zastávky směrem do Bohuslavic.

Ing. Martin Machů
starosta obce
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Změny v komunálním odpadu pro rok 2022
V souvislosti se změnou 

Zákona o odpadech mu‑
sejí všechny obce změnit 
vyhlášky na odkládání ko‑
munálního odpadu od roku 
2022 tak, aby odpovídaly 
tomuto zákonu. Cílem zá‑
kona je motivovat lidi, aby 
co nejvíce třídili odpad 
a aby na skládky putovalo 
co nejmenší množství od‑
padu. Zákon nabízí něko‑
lik možností. Tou nejvíce 
prosazovanou je platba na 
poplatníka. U obcí, kde mají 
tuto platbu, může být plat‑
ba na poplatníka až 1 200 
Kč/rok. Kromě toho, že je 
tento způsob jeden z nej‑
dražších pro obyvatele, je 
také málo motivační na tří‑
dění. Druhou možností je 

platba za kg vyprodukova‑
ného odpadu. Bohužel tato 
varianta je zatím v praxi 
nepoužitelná, protože zde 
je zapotřebí každou popel‑
nici vážit, ale touto funkcí 
všechny popelářské vozy 
zatím vybaveny nejsou. 
Třetí možností je platba za 
objednaný objem nádoby.

Je to cesta, která je nej‑
více podobná našemu stá‑
vajícímu systému známek 
a tento systém byl také 
schválen na zastupitelstvu 
obce dne 29. 9. 2021 s plat‑
ností od 1. 1. 2022. Jedná se 
o dvě vyhlášky, kdy jedna je 
o stanovení obecního sys‑
tému odpadového hospo‑
dářství a druhá o místním 
poplatku za odkládání. Obě 

jsou k dispozici na webu 
obce.

Systém bude nastaven 
jako nyní, kdy bude možné 
si vybrat ze čtrnáctidenní‑
ho svozu (žlutá známka), 
měsíčního svozu (modrá 
známka) a kombinovaného 
svozu (bílá známka). Přihlá‑
šení na obci bude nutné 
provést do 30. 1. 2022. Při‑
hlášku každý dostane do 
schránky. Schválená cena 
za jeden objednaný litr je 
0,67 Kč. Celková cena se vy‑
počítá tak, že se vezme ve‑
likost popelnice (120 nebo 
240 litrů) a vynásobí po‑
čtem svozů a cenou za je‑
den litr. U žluté známky tak 
bude cena 2 090 Kč/rok (při 
26 svozech a velikosti po‑

pelnice 120 l), u bílé znám‑
ky bude cena 1 688 Kč/rok 
(při 21 svozech a velikosti 
popelnice 120 l) a u modré 
známky bude cena 1 045 
Kč/rok (při 13 svozech a ve‑
likosti popelnice 120 l). 
U popelnic velikosti 240 l 
bude cena dvojnásobná dle 
jednotlivých známek.

U nemovitostí, kde nemá 
nikdo hlášen trvalý po‑
byt nebo slouží k rekreaci, 
bude nutné zakoupit pytle 
v objemu min. 20 l/měsíc. 
Pokud by někdo potřeboval 
nový systém vysvětlit, rádi 
poradíme na obecním úřa‑
dě nebo telefonicky.

Ing. Martin Machů
starosta obce

Pokračování z minulého čísla
Rekonstrukce obecní prodejny se 

blíží svému finále. Jak mohl každý ob‑
čan Černčic zaznamenat, objekt pro‑
dejny doznal v průběhu celkové re‑
konstrukce poměrně zásadní změnu 
svého původního vzhledu a dovolím 
si tvrdit, že rozhodně k lepšímu.

V současné době je vnější plášť pro‑
dejny dokončený. Byla provedena vý‑
měna střešní krytiny s rozšířením přesa‑
hů, dokončen byl přístřešek nad novým 

vstupním schodištěm. Jsou osazeny 
všechny výplně otvorů, došlo k cel‑
kovému zateplení obvodového zdiva 
i stropu. Přístupové rampy do prodejny 
i provozovny kadeřnictví a pedikúry pro 
imobilní občany jsou rovněž hotové.

Vnitřní část objektu je téměř před 
dokončením. Provádí se malby, zbývá 
dokompletovat elektroinstalaci, osa‑
dit dveřní výplně a vybavení provozo‑
ven, které je součástí dodávky stavby.

V současné době se realizují nové 

zpevněné přístupové komunikace ze 
zámkové dlažby, oplocení a potřebné 
terénní úpravy. I díky stále příznivé‑
mu počasí lze předpokládat, že by na 
začátku prosince mělo proběhnout 
kolaudační řízení. V případě zdárné‑
ho průběhu tohoto řízení se můžeme 
v druhé polovině prosince těšit na 
opětovné otevření zrekonstruované 
prodejny a samozřejmě i na nové pro‑
vozovny kadeřnictví a pedikúry.

Václav Stonjek

Rekonstrukce obecní prodejny č. p. 3
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Setkání seniorů se zastupiteli obce
Setkání seniorů se zastupiteli obce proběhlo v neděli 

26. září od 13 hodin v hostinci U Plašilů. Každý občan 
starší 62 let obdržel osobní pozvání do poštovní schrán‑
ky. U Plašilů se jich sešlo téměř 60. Paní učitelky ze zá‑
kladní školy s dětmi nacvičily vystoupení. Žáci zazpívali 
písničky za doprovodu kytary, přednesli básničky a za‑
hráli na zobcové flétny. Pan starosta Martin Machů in‑
formoval občany o černčickém dění a společně s paní 
Ježkovou poblahopřáli lidem, kteří v době pandemie 

oslavili životní jubileum. Následoval výborný oběd za‑
končený sladkým zákuskem.

Všichni byli nadšeni hudebním vystoupením paní 
Pavlíčkové. Až do 17 hodin se zpívalo a tančilo tak, že se 
nikomu domů nechtělo.

Za seniory, kteří se setkání nezúčastnili a slavili v co‑
vidové době výročí, pan starosta a paní Ježkovou ještě 
v neděli dojeli, popřáli jim, předali drobné dárky, poukaz 
do místní prodejny a oběd.                

Strašidlení ve věži
Konec října bývá spoje‑

ný se strašidly, duchy nebo 
s vyráběním luceren. Roz‑
hodli jsme se tedy pozvat 
všechny děti 26. října na ne‑
tradiční místo v Černčicích, 
a to do černčické zvonice.

V jednotlivých patrech 
na ně čekala překvapení. 
V prvním patře se ocitly 
mezi různými druhy zele‑
niny a ovoce. Mladší děti je 
poznávaly, starší třídily po‑

dle druhů, poznávaly ovo‑
ce hmatem se zavázanýma 
očima nebo určovaly podle 
chuti.

V dalším patře je čeka‑
la babka bylinkářka, která 
ukázala dětem svou by‑
linkovou zahrádku. Děti si 
mohly přivonět, ochutnat, 
dozvěděly se názvy bylinek 
a vyrobily si svůj bylinkový 
pytlíček.

Ve třetím patře si sed‑

ly na připravené polštáře 
a poslouchaly vyprávění 
černčických pověstí. Naho‑
ře se dozvěděly zajímavosti 
o černčickém zvonu, jeho 
váze a místě, kde byl zvon 
odlitý.

Venku děti čekalo vyrá‑
bění luceren a strašidelné 
soutěžení. Nechybělo ob‑

čerstvení v podobě prstů, 
sladkých perníčků a sla‑
ných závinů, které připravi‑
ly paní učitelky ze školy.

Akce se vydařila, děkuje‑
me všem organizátorům. 
Zvonici si prohlédlo přes 50 
dětí. Budeme se těšit na pří‑
ští podobnou akci.

Mgr. Miroslava Ježková

Samovýroba dříví
Pokud chcete ušetřit za topení,

je možné koupit dříví z obecního 
lesa za příznivé ceny a to formou 

samovýroby dříví.

Pro více informací volejte starostu 
Martina Machů, tel.: 730 893 671

nebo lesního hospodáře
Pavla Řezníčka, tel.: 603 283 944.
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Vánoce v rodinách našich dávných předků

31. října 2021 se uskutečnilo na OÚ v Černčicích vítá‑
ní občánků. Pan starosta slavnostně uvítal 5 nových ob‑
čánků: Jáchyma Barabáše, Mínu Mrázovou, Marka Kafku, 
Adama Tylše a Dana Richtera.

S hezkými básničkami vystoupily děti z mateřské ško‑
ly, na housle zahrála Karolína Jahnová. Pan starosta předal 
maminkám kytičku, dětem drobný dárek v podobě osušky 
a leporelo s fotografiemi, které pořídila paní Mladá při vítání.

Rodičům a dětem přejeme hodně zdraví, radosti, po‑
hody a vzájemné lásky.                   Mgr. Miroslava Ježková

Vítání občánků

Historie obce

Jistě by bylo zajímavé vypnout (ale‑
spoň na chvíli) televizi, rádio a tele‑
fon, opustit sociální sítě a v nastalém 
tichu strávit pravé staročeské Vánoce 
se vším všudy tak, jak je prožívali naši 
předkové. Nejlepší je to samozřejmě 
na venkově, v chalupě zapadané půl 
metrem sněhu. Ale i tak, ať budeme 
kdekoliv, můžeme se nechat inspi‑
rovat starodávnými recepty i zvyky 
a vytvořit si krásnou vánoční atmo‑
sféru.

Magické kouzlo staročeských Vánoc
Oslava Vánoc byla původně spoje‑

na s oslavou slunovratu. Lidé slavili od 
21. prosince až do Nového roku, tedy 
dvanáct nocí. Odtud je také odvozen 
název vánočních svátků. Z dřívějšího 
„dvánnoce“ postupně vznikly dnešní 
Vánoce.

Štědrovečerní jídelníček
Nevratnou proměnou prošel také 

štědrovečerní stůl a skladba večeře. 
K té se usedalo až poté, co ponocný 
zatroubil na svůj pastýřský roh vánoč‑
ní koledu.

Dnešnímu kaprovi, bramborovému 
salátu, řízkům a rybí polévce před‑
cházely houby, jáhly, zelí na ochranu 
před zimnicí, knedlík pro sytost rodi‑
ny nebo například i hrách.

Naši předkové věřili v sílu kouzelné‑

ho čísla devět, a proto připravovali na 
Štědrý večer devět chodů.

Nezapomínalo se ani na domácí zví‑
řata a dobytek. Hospodyně odebrala 
vždy po lžíci pro každé z jejich domá‑
cích zvířat. Tradovalo se, že na Štědrý 
den rozumí zvířata lidské řeči a stěžují 
si na špatné zacházení. Proto si je lidé 
o Štědrém večeru předcházeli.

Ryba pro štěstí se vměstnala na 
štědrovečerní menu až v 19. století. 
Do té doby byla považována za po‑
svátné jídlo. Jako sladkou tečku na‑
konec připravila hospodyně domácí 
vánočku, která si své místo na štědro‑
večerním stole uchovala dodnes. Její 
tvar symbolizuje dítě v zavinovačce.

Štědrovečerní zvyky a tradice
Po štědrovečerní hostině přicháze‑

la na řadu celá škála štědrovečerních 
zvyků, které předpovídaly budouc‑
nost. Toto „magické čarovaní“ mělo 
například zajistit v dalším roce boha‑
tou úrodu, ukázat jestli bude v rodině 

všem sloužit zdraví, či jejich syn nebo 
dcera půjdou z domu.

Lití olova
Nad plamenem se na kovové lopat‑

ce rozžhavil kousek olova. To se pak 
vlilo do lavoru se studenou vodou. 
Podle tvarů, které vytvořilo, se odha‑
dovala podoba či povolání ženicha.

Házení střevícem
Střevíc se házel přes rameno ke 

dveřím. Podle toho, kam směřovala 
jeho špička, se určovalo, zda se dívka 
příští rok vdá. Pokud špička směřova‑
la ke dveřím, oznamovala vdavky.

Třesení bezem
Děvčata na venkově třásla bezem 

a vdala se tam, odkud se ozval psí štěkot.

Pouštění lodiček
V lavoru s vodou se pouštěly lo‑

dičky vyrobené z poloviny skořápek 
vlašských ořechů, do nichž se pomocí 
nakapaného vosku připevnily zbyt‑
ky vánočních svíček. Podle toho, jak 
daleko lodičky se zapálenou svíčkou 
dopluly, se usuzovalo, kdo se bude 
držet doma (jeho lodička se držela 
při okraji umyvadla) a kdo se vydá do 
světa (jeho lodička doplula do středu 
umyvadla či dále).  

Pokračování na str. 6
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ZŠ a MŠ Černčice

Výlet do Adršpachu
Celodenní odstávka elektrické energie počátkem září 

nebyla pro naši základní školu žádný závažný problém. 
Všichni – paní učitelky i žáci – jsme 8. 9. vyrazili na celoden‑
ní výlet do Adršpachu. A protože ve škole přibyly nové paní 
učitelky i někteří žáci, cílem výletu bylo dobře se navzájem 
poznat a seznámit, a také – jak jinak – poznávat krásy naší 
přírody. Vše klaplo na jedničku – počasí bylo jak malova‑
né, cestování vláčkem bylo pro děti nevšední, v Adršpachu 
nám příroda vlila do žil novou energii, pan vodník nám na 
zavolání spustil obří vodopád, a dokonce jsme se plavili 
i na lodi, která se údajně jmenovala Titanik, ale všechny nás 
šťastně dopravila na druhý břeh a nikdo se neutopil! Byl to 
krásný výlet! Už teď se těšíme na nějaký další!

Mgr. Ilona Melicharová

Výstava Lega
V pátek 24. září jsme se 

odpoledne se školní dru‑
žinou vydali do Dobrušky. 
Naším cílem byla výstava 

LEGA. Tuto stavebnici zná 
opravdu každý a není snad 
nikdo, kdo by si s ní někdy 
nepohrál. Na výstavě jsme 

si prohlédli mnoho staveb, 
strojů i postaviček z lega. 
To ale nebylo všechno, také 
jsme se mohli stát strojvůd‑
ci a řídit vlaky krásnou kra‑
jinou z lega. Někdo si raději 
zkusil jízdu s terénním au‑

tem přes drobné překážky. 
Na výstavě byl i prodej těch‑
to stavebnic, a tak si možná 
některé děti vysnily vánoční 
dárek. Čas nám rychle utekl 
a my se museli vydat na au‑
tobus.       Hana Sedláčková

Dokončení ze str. 5
Pouštění lodiček mělo ale i jiný 

výklad: šťastný a dlouhý život čekal 
toho, jehož svíčka vydržela svítit 
nejdéle a jehož skořápka se nepo‑
topila.

Krájení jablka
Jablko se přepůlilo nožem napříč 

a podle tvaru jádřince se usuzovalo, 
zda budou všichni zdraví či někdo 
onemocní nebo zemře. Pokud jádři‑
nec tvořil pěticípou hvězdu, sešli se 
všichni za rok ve zdraví. Pokud tvořil 

čtyřcípou (kříž) znamenalo to, že ně‑
kdo z přítomných těžce onemocní 
nebo zemře.

Zvyky u štědrovečerní večeře.
Chystal se jeden talíř navíc, pro 

náhodného hosta. Pod talíř se dával 
zlatý penízek nebo šupinky z kapra 
pro štěstí a peníze. Od štědrovečerní 
večeře se nevstávalo. Vrcholem Štěd‑
rého večera byla půlnoční mše v kos‑
tele, kde se zpívaly koledy.

Vánoční doba tak začínala 25. prosin‑
ce a končila až na hromnice 2. února.

Vyzkoušejte i Vy některý ze štěd-
rovečerních zvyků. Prožijte Vánoce 
v klidu a pohodě.

Ať Vám v novém roce nechybí 
zdraví, štěstí, přátelství, spokoje-
nost a láska.

Přeje Ladislav Tylš
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Proběhl den pro rozvoj vztahu dětí 
k technice – 4.0 DAY #02

12. října 2021, Nové Město nad Metují
Téměř tři stovky žáků 5. a 7. tříd základních škol z No‑

vého Města nad Metují a okolí se zúčastnily v úterý, 
12. 10. 2021, v prostorách novoměstské střední školy 2. 
ročníku projektového dne 4.0 DAY. Rozvoj vztahu k tech‑
nice, týmová spolupráce a celkové přiblížení technického 
světa dětem, bylo náplní celého dne.

Projektový den se konal v rámci projektu pro rozvoj 
vzdělávání MAP II Novoměstsko, který realizuje MAS PO‑
HODA venkova, z. s., ve spolupráci se SPŠ, OŠ a ZŠ Nové 
Město nad Metují.

Den byl koncipován formou stanovišť, kde byly pro žáky 
připraveny úkoly od jemné motoriky po základy progra‑
mování. Žáci se rozdělili do týmů, dostali mapku školy 

a každý tým svého průvodce z řad studentů SPŠ. Na sta‑
novištích řešili úkoly a rozšiřovali své povědomí o světě 
techniky. „Smyslem akce bylo přiblížit dětem techniku a vý-
voj průmyslu zábavnou formou, den se povedl a rádi na to 
navážeme i v budoucnu.“ uvedla Klára Barešová, ředitelka 
SPŠ, OŠ a ZŠ Nové Město nad Metují. Nedílnou součástí 
byla zážitková zóna, tzv. 4.0 Relax Zone, kde žáci využili 
fotokoutek a seznámili se s 3D tiskem a laserovým gra‑
vírováním. Dále si účastníci dne obohatili své vědomosti 
o vývoj průmyslu

1.0–4.0 formou interaktivních ukázek v režii studentů 
SPŠ, vyzkoušeli si virtuální realitu v top podání z prostředí 
automotive, kterou zajistila společnost Škoda Auto, a.s.

Petra Poláčková

Dne 22. října se žáci 
základní školy zúčastnili 
projektu Zdravá 5, který 
vedla paní Mgr. Radka 
Drobná. Projekt se zamě‑
řuje na zdravý životní styl, 
především v oblasti zdra‑
vé stravy. Výukový pro‑

gram byl realizován zvlášť 
pro žáky 1., 2., a 3. ročníku, 
kteří si základy zdravého 
stravování osvojili během 
sestavy zdravého jídelníč‑
ku či nákupu vhodných 
potravin. Žáci 4. a 5. roč‑
níku měli možnost hrát 

deskovou hru Obchod 
Zdravé 5, kde dostávali 
kvízové a zábavné otázky 
ohledně stravování. Celý 
výukový program probí‑

hal formou hry, žáci si ho 
velmi užili a na jeho závě‑
ru dostali všichni malou 
odměnu.

Bc. Markéta Kuřátková

Zdravá 5
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Podzim ve školce
S dětmi chodíme na procházky okolo Černčic a po‑

znáváme krásy podzimní přírody. Děti pozorovaly, jak 
se sklízí kukuřice a za pár dní už bylo pole podmítnu‑
té a připravené na zasetí. Jinde čekala na sklizeň řepa 
a pak nás překvapily hromady bílých bulviček. Pole 
změnila barvu a do dáli se táhne krásná podzimní 
hnědá, zvlášť když trošku zaprší a příroda se osvěží. 
Návštěva u místního farmáře dala dětem poznat velké 
zemědělské stroje pěkně zblízka. Barevné listí zdobilo 
mnoho stromů, děti je obdivovaly i na naší školní za‑
hradě. Ovšem ořešák opadal první, jehličky z modřínu 
a šišky děti sbíraly po celé zahradě, jak je vítr prohnal. 
Přišel čas pouštět draka, kterého si děti samy ozdobily. 
Počasí nám umožnilo s krásnou modrou oblohou jezdit 

na koloběžkách ještě v listopadu. Koupání patří k létu, 
ale podzimní plavecký kurz v bazénu v Plavecké škole 
Náchod se moc vydařil. Nikdo se vody nebál a předško‑
láci dostali za odměnu mokré vysvědčení. Pro podzim‑
ní dýně jsme se všichni vypravili do přírodní zahrady 
v Černčicích. Dýně teď zdobí vstup do školky. Děti ml‑
saly z keříků maliny, a protože si jako správní zahrád‑
káři obuly gumovky, mohly samy v zahradě vykopat 
a sklízet brambory. Náš tradiční zeleninový den ve škol‑
ce ukončil podzimní sezonu. Děti poznávaly zeleninu, 
věděly, že ji musí umýt, opatrně krájely a pro své ka‑
marády krásně rovnaly na talířky, aby všech chutnalo. 
Dobrou chuť, ať jsme hodně zdraví!

vedoucí učitelka Dagmar Brichová

Jablko roku 2021
V letošním školním roce 

jsme uspořádali naši tra‑
diční podzimní soutěž 
o nejkrásnější, nejvoňavější 
a nejchutnější jablíčko. Děti 
si do školy přinesly dvě ja‑
blka jedné odrůdy a v pátek 
12. listopadu se všechny sta‑
ly přísnými a spravedlivými 
porotci. Tentokrát hodnotily 
22 vzorků. Nejprve na krásu 
a potom na chuť. Na lístky 
pak udělovaly body od 1 
do 5. Paní vychovatelky pak 
body sečetly a v pondělí 
bylo slavnostní vyhodno‑
cení s drobnou odměnou. 
Ze zbylých jablíček jsme si 
upekli jablečný závin. 

Hana Sedláčková
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Čolci Černčice

Drakiáda 2021
Ve sváteční den 

28. září 2021 jsme se sešli 
za okály a společně jsme 
pouštěli draky. Nejdříve 
nás zlobil vítr, který ne‑
foukal. Pak nám začalo ko‑
nečně foukat a v tu chvíli 
se povedlo dostat draka 
na oblohu každému, je‑
nomže se po chvíli přihnal 

i déšť. Nakonec ale vysvit‑
lo sluníčko a vyšla duha. 
To byla nádherná tečka za 
společně stráveným od‑
polednem. Maminka Jitka 
malovala dětem na tváře, 
na posilnění byl teplý čaj 
a něco na zub. Věříme, že 
se ze společného pouště‑
ní draků stane opět místní 

tradice. Velké díky patří 
všem rodičům, kteří nám 
pomáhali s přípravami 
a více jak čtyřiceti malým 

drakoletcům, kteří se tu se‑
šli. Tak za rok ahoj!

Markéta Poláčková,
DUHA Čolci

Projekt České rady dětí a mládeže 
72 hodin

I v letošním roce jsme se s Čolky tradičně zapojili 
do projektu 72 hodin, který pořádá ČRDM. Má za 
cíl během tří dnů udělat dobrou věc pro své blíz‑
ké okolí, zapojit co nejvíce mladých lidí, naučit je 
spolupracovat a víc vnímat svět kolem sebe. Dů‑
ležitou součástí je také posílení vztahů v místních 
komunitách a vytvoření hodnot a zajímavých pod‑
nětů pro smysluplné trávení volného času. Projek‑
ty se mohou zaměřit na ochranu přírody, pomoc 
potřebným nebo na vylepšení svého okolí. My 
jsme pro letošní rok zvolili brigádu ve stromořadí 
za okály. Společně jsme v pátek 15. října vysadili 
tři třešně, opravili oplocenky a připravili stromky 

i keře na zimu. Mockrát děkujeme všem malým 
i velkým pomocníkům.

Markéta Poláčková a Markéta Pavlová
vedoucí oddílu DUHA Čolci

Černčické dýňování
Přírodovědný oddíl 

DUHA Čolci Černčice 
připravil prázdninovou 
středu 27. října pro děti 
tvořivé odpoledne v pří‑
rodní ukázkové zahradě 
„U Lánské cesty“, kde se 
pravidelně každou středu 
schází. Nechyběla bram‑
boračka z kotlíku, dílnič‑
ky, dlabání dýní a stezka 

odvahy pro naše nejmen‑
ší. Opět moc děkujeme 
všem rodičům, kteří nám 
pomohli s přípravami. 
Díky nim mají děti na le‑
tošní podzimní čas krásné 
vzpomínky.

Markéta Poláčková 
a Markéta Pavlová

vedoucí oddílu
DUHA Čolci
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Spolek přátel

Podzimní štrúdlování
V neděli 3. října 2021 proběhlo od 14 hodin v místní 

tělocvičně „Podzimní štrúdlování“. Ačkoliv bylo venku 
krásně slunečno, sešlo se hodně zájemců ochutnat při‑
pravené štrúdly s dobrou kávou. Bylo hodnoceno 14 
vzorků různých pochoutek nejen z jablek, ale i s má‑
kem, se švestkami, nebo zelím. Pro všechny soutěžící 
byly připraveny zajímavé ceny, ze kterých si mohl ka‑
ždý vybrat. Soutěžily i děti, pro které bylo připraveno 
také malování na obličej. Hudební doprovod zajistil 
pan Tomáš Vlček, který věnoval svoje vystoupení jako 
sponzorský dar našemu spolku. Zazpíval nám i píseň, 
kterou pro nás sám složil. Všem zúčastněným děkuje‑
me za krásné odpoledne a členkám za pomoc při or‑
ganizaci.

za Spolek přátel Černčic 
Jaroslava Jelenová

Malováním na tváře potěšila děti maminka Jitka Černá.

Nádhernou výzdobu z vyřezávaných jablek připravil David Novák.
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Letošní rok je v církvi 
vyhlášen rokem svatého 
Josefa. Je to velmi známý 
světec, oblíbený hlavně 
o Vánocích, které jsou 
svátky rodin a rodinného 
společenství.

Známý herec a mode‑
rátor Marek Eben napsal 
o manželství, rodině a dě‑
tech toto zamyšlení:

„Možná, že puberta je jeden 
z nástrojů, jak příroda pečuje 
o lidský rod, aby nevyhynul. 
Protože člověk by asi nikdy 
dobrovolně neopustil to bezpe-
čí vlastní rodiny, kde je o něj po-
staráno milujícími rodiči a ro-
diče by asi těžko přenesli přes 
srdce, že to rozkošné a bezpro-
blémové dítě najednou odchá-
zí. Ale pak přijde spásná puber-
ta a z toho rozkošného dítěte se 
stane nesnesitelný jedinec, kte-
rý opovrhuje svými rodiči, je-
jich hudbou, jejich oblečením, 
jejich životním stylem, takže 
nakonec jednou, když praští 
dveřmi a odejde, rodiče to jakž 
takž přežijí. A co je zajímavé, že 
hned venku na toho nesnesitel-
ného jedince čeká jiný nesnesi-

telný jedinec, ovšem opačného 
pohlaví, který také před chvílí 
někde prásknul dveřmi a ti 
dva nesnesitelní pocítí k sobě 
tak neuvěřitelnou náklonnost, 
že spojí své životy a stanou se 
z nich ti báječní milující rodi-
če, od kterých by žádné dítě 
neodešlo, nebýt puberty. Je to 
podle mě velmi rozumné, a co 
příroda dělá, dobře dělá. “

A ještě myšlenka Marka 
Ebena o manželství:

„Myslím, že to chce velkou 
dávku tolerance. Skoro bych 
řekl, že láska je dar a toleran-
ce způsob, jak si ji zachovat. 
Je iluzorní představa, že se 
vám podaří toho druhého 
změnit. Nezměníte ho, stejně 
tak nezměníte sebe. Každý 
z nás je v podstatě nesnesitel-
ný, ale s tím je třeba žít. Tak-
že jediná šance je zvyknout 
si na to a být rád, že se našel 
takový blázen, co si zvyknul 
na vás. Já měl štěstí - vím, že 
moje žena Markéta je pro mě 
ta pravá a nikdy bych ji neo-
pustil. U nás v rodině to nikdo 
neudělal. Ebenové se neroz-
vádějí.“     Manželé Novákovi

Křesťanský sloupek

Vánoční program v černčickém kostele a Tříkrálová sbírka:
Na Štědrý den v pátek bude kostel sv. Jakuba otevřen 

od 15.00 do 16.00 hodin pro možnost soukromé návštěvy 
a prohlídky betléma. Zveme všechny, hlavně rodiny s dětmi.

BOHOSLUžBy O VáNOcícH: 

Sobota 25. 12. 2021 – na první svátek vánoční v 8.00 
hodin

Pátek 31. 12. 2021 – na Silvestra v 17.00 hodin

Tříkrálová sbírka v r. 2022 se uskuteční tradičně kole‑
dováním Tří králů po domácnostech v pátek 7. 1. 2022 
odpoledne. Jestliže bude epidemiologická situace ne‑
příznivá, umístíme tříkrálové pokladničky jako v loň‑
ském roce v místním obchodě, na obecním úřadě 
a v kostele. Včas budeme informovat.

Marek Eben 
o manželství 
a rodině
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Vážení spoluobčané, 
současná epidemiologická situace mění naše 

plány ze dne na den, někdy z hodiny na hodinu. 
Důležité je zachovat naše zdraví, neohrozit sou‑
sedy, známé, kamarády. Rozhodli jsme se, že plá‑
novaný adventní koncert, kde by měly vystupovat 
děti z MŠ a ZŠ Černčice, se kvůli velké absenci žáků 
i učitelů neuskuteční. Děkujeme za pochopení.

Přejeme Vám krásný adventní čas plný klidu, lás‑
ky a porozumění.

Mgr. Miroslava Ježková, ředitelka školy

Obecní úřad Černčice
Vás srdečně zve na

Štědrovečerní setkání 
před černčickou zvonicí

24. prosince 2021 od 16 hodin

Můžete se těšit na troubení 
vánočních koled, betlémské 

světlo, k dobré náladě 
přispěje malé občerstvení.


